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chitektonického řešení je Ing. Zdeněk 
Sendler. Mezi aktuální projekty v Li-
toměřicích patří konverze kasáren pod 
Radobýlem, kde by měla vzniknout 
nová obytná čtvrť.

V bloku zahraničních zkušeností vy-
stoupil Bohumil Kováč s případový-
mi studiemi ze Slovenska a Christian 
Hollnick s regenerací sídlišť v němec-
kém Sasku.

Ing. arch. Jiří Kugl ve svém příspěvku 
o konverzi železničních ploch shrnul 
specifi ka těchto ploch, včetně možné-
ho řešení do budoucna. V rámci revita-
lizace území lze tyto plochy využívat 
například jako cyklostezky nebo šla-
pací dráhy, které jsou velmi atraktiv-
ní i díky svému geniu loci. Revitalizo-
vaná nádraží dávají impuls pro rozvoj 
celého území, proto mnohonásobného 
zhodnocení nemovitostí v okolí želez-
niční dráhy lze dosáhnout revitalizací 
ploch na park (viz například New York 
– The High Line); nevyužité nádraž-
ní budovy lze využívat ke komerčním 
účelům (obchody, banky, kulturní vy-
žití), neboť se tyto budovy často na-
cházejí v samém centru města v dobré 
dostupnosti pro obyvatele. 

Druhý den konference byl věnován na-
příklad konverzi území po těžbě hnědého 
uhlí a štěrkopísků, nebo konverzi země-
dělské krajiny. Přednášky byly ukonče-
ny příspěvkem docenta Jiřího Kupky, 
který se věnoval komponovaným a his-
torickým krajinám ve 21. století. Do-
cent Kupka připomněl, že krajina je kul-
turní hodnotou a měla by být sledována 
v územně analytických podkladech.

Odpoledne bylo věnováno odborné ex-
kurzi po městě. Účastníci konference 
si mohli vybrat ze čtyř tras: trasy umě-
ní, trasy zeleně, turistické trasy a trasy 
krajiny. Pestrost tras svědčí o tom, že 
město Litoměřice nabízí svým obča-
nům i návštěvníkům mnoho kulturních 
a estetických zážitků, ale také odpoči-
nek a relaxaci v parkových plochách. 

Ing. arch. Zuzana Gajdíková
Ústav územního rozvoje

Ministerstvo pro místní rozvoj pořádalo 
dne 11. května 2016 v Olomouci kon-
ferenci „Výzkumné projekty v regio-
nálním rozvoji“, která je každoročním 
představením výzkumných projektů 
v oblasti působnosti MMR realizova-
ných v rámci výzkumných programů 
BETA a OMEGA za podpory Techno-
logické agentury ČR. Ústředními té-
maty konference byly aktuální novinky 
v oblasti regionálního rozvoje, územ-
ních plánů, bytové politiky a cestovní-
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ho ruchu, dále sociální a ekonomické 
aspekty regionální rozvoje, a rovněž 
podpora zpracování certifi kovaných 
metodik MMR. 

Konferenci zahájil zástupce Ministerstva 
pro místní rozvoj Ing. Josef Vlk, CSc. 
a člen předsednictva Technologické 
agentury ČR Miroslav Janeček, který 
seznámil s programy TAČR, zejména 
programy BETA a OMEGA, které zahr-
nují projekty s tematikou gesce MMR. 

Konference proběhla ve třech odbor-
ných blocích. První blok byl věnován 
novinkám strategických přístupů v re-
gionálním rozvoji. Přednesené pro-
jekty mají svým řešením napomoci 
rozvoji obcí, měst a regionů obecně 
i v konkrétních příkladech a v přes-
hraničním kontextu. 

V prvním bloku zazněly prezentace vý-
zkumných projektů programu BETA, 
s nimiž vystoupili zástupci vysokých 
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škol (ESF MU v Brně, FA ČVUT a ČZU 
v Praze) ale i zástupce fi rmy Cassia De-
velopment a Consulting s.r.o. Cílem 
představených projektů je například 
zlepšení managementu znalostí v lo-
kálním a regionálním rozvoji a zlep-
šení fungování managementu znalostí 
na úrovni obcí, měst a krajů, nebo návrh 
metod a nástrojů na zjištění rozvojových 
efektů územně diferencovaných projek-
tů na národní, regionální a lokální úrov-
ni. Velmi aktuální tematiku řeší před-
stavený projekt zabývající se standardy 
dostupnosti veřejné infrastruktury, de-
fi nované v § 2 odst. (1) písm. k) Sta-
vebního zákona. Neméně zajímavý byl 
rovněž příspěvek s názvem „Trendy vý-
voje struktury měst a obcí v ČR“, řešící 
vývoj center a metropolitních regionů 
v ČR v letech 1991–2001–2011. Tento 
projekt má mimo jiné přispět k naplnění 
příslušných opatření Politiky architektu-
ry a stavební kultury ČR. 

V dalším bloku byly představeny tři 
projekty výzkumných programů OME-
GA, zaměřené zejména na vytvoření 
informačních systémů, databází a pře-
hledného prezentování a vyhodnocová-
ní údajů o území. Vytvoření informač-
ního systému pro podporu rozhodování 

urbanistického plánování v lokalitách 
zasažených předchozí intenzivní lid-
skou činností, ale i s hodnocením spo-
jeným s budoucím využitím takových 
území, a to především při budování při-
rozených vazeb sídel s okolní krajinou 
představil zástupce Technické univerzi-
ty v Liberci a fi rmy GEO-TOOLS, z. s.. 

Poněkud výjimečnou problematiku řeší 
projekt s názvem Databáze rodinných 
podniků, znalostní a vzdělávací systém. 
Cílem je u tohoto projektu pojmout 
rodinné podnikání jako nástroj hospo-
dářského a sociálního rozvoje obcí, ze-
jména obcí venkovského typu. Tento 
projekt představil kolektiv autorů rov-
něž z Technické univerzity v Liberci. 

Poslední blok konference představil te-
maticky různorodější projekty programů 
BETA a OMEGA, zabývající se napří-
klad přístupem Capability Approach pro 
hodnocení relevance intervencí ESIF. 

Další, technicky zaměřený projekt Vy-
soké školy báňské TU v Ostravě „Úpra-
vy konstrukcí panelových domů“ je 
vzhledem k vysokému podílu panelo-
vých domů v ČR a k nutnosti jejich re-
konstrukcí velmi aktuální. 

Bydlením z jiného úhlu pohledu se za-
bývá projekt s názvem „Bydlení jako 
činitel sociálního začleňování“. Cílem 
tohoto představeného projektu je zlep-
šení rovnosti podmínek v oblasti byd-
lení ve vztahu k znevýhodněným sku-
pinám obyvatel. 

Za podnětný lze považovat prezentova-
ný projekt „Vzdělávací plány pro MŠ, 
ZŚ, SŠ, VŠ, CŽV“. Projekt se zabývá 
výzkumem vhodných nástrojů na zvy-
šování stavební kultury. 

Konference poskytla přehled o aktu-
álních otázkách regionálního rozvoje, 
územního plánování, bytové politiky 
a cestovního ruchu, ale i vzdělávání, ře-
šených ve výzkumných projektech re-
alizovaných v rámci výzkumných pro-
gramů BETA a OMEGA. U převážné 
většiny referátů je patrné úzké propojení 
projektů s aktuálními potřebami praxe. 

Konference byla zaměřena především 
na účastníky z akademické sféry, škol, 
odborné pracovníky, pracovníky kraj-
ských úřadů, zástupce obcí a studující 
příbuzných oborů. 

RNDr. Vladimíra Labounková 
Ústav územního rozvoje


